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86. møde 

Torsdag den 8. maj 1980 kl. 10.00 

Dagsorden: 

1) Første behandling af. 
Forslag til lov om helårsbeboelsesret [af 

Glistrup (FP) m. fl.]. 
(Lovforslag nr. L 151). 

2) Første behandling af: 
Forslag til lov om ændring af ferieloven. 

(Arbejdsgiverbetaling af lukning mellem jul 
og nytår) [af Kurt Hansen (VS) m. fl.]. 

(Lovforslag nr. L 191). 

3) Første behandling af' 
Forslag til lov om begrænsning af organi- 

sationers rettigheder over for erhvervsudøve- 
re [af Poul H. Møller (KrF) og Grethe Fen- 
ger Møller (KF) m. fl.]. 

(Lovforslag nr. L 194). 

4) Første behandling af' 
Forslag til lov om ændring af lov om ar- 

bejdsformidling og arbejdsløshedsforsikring 
m.v. (Ændring af reglerne om efterløn) [af 
Tyroll (VS) m. fl.]. 

(Lovforslag nr. L 195). 

5) Forhandling om statsministerens redegørelse 
af 6. maj 1980. 

(Redegørelse nr. V). 

Meddelelser fra formanden: 

Tredje næstformand (Ove Jensen): 
I skrivelse af 6. maj meddeler indenrigsmi- 

nisteren, at han ønsker skriftligt at fremsætte: 
Forslag til lov om indfødsrets meddelelse. 
(Lovforlag nr. L 219). - 

I skrivelse af 7. maj meddeler finansmini- 
steren, at han ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om udstedelse af stats- 
præmieobligationer. 

(Lovforslag nr. L 221). 

Udenrigsudvalget har afgivet betænkning 
over: 

Forslag til lov om forholdsregler vedrøren- 
de økonomisk og andet samkvem med Iran. 
(Lovforslag nr. L 198). 

Eksemplarer er omdelt. 

Landbrugs- og fiskeriudvalget har afgivet 
betænkning over: 

Forslag til lov om ændring af lov om vete- 
rinærvæsenet samt om udøvelse af dyrlæge- 
gerning. (Lovforslag nr. L 111). 

Landbrugs- og fiskeriudvalget har endvi- 
dere afgivet betænkning over: 

Forslag til lov om midlertidig statsstøtte til 
fiskerfartøjers ophør med deltagelse i dansk 
erhvervsfiskeri. (Lovforslag nr. L 150). 

Eksemplarer vil blive omdelt. 

Indenrigsministerens redegørelser af 7. 
maj 1980 om statsamterne (Redegørelse nr. 
VI) og om hovedstadsrådet (Redegørelse nr. 
VII) vil komme til forhandling tirsdag den 
13. maj. 

Skriftlig fremsættelse af o§,slag: 

Indenrigsministeren (Henning Rasmussen): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje 

folketing at fremsætte: 
Forslag til lov om indfødsrets meddelelse. 
(Lovforslag nr. L 219). 
Forslaget er udarbejdet efter de samme 

retningslinier som det forslag til lov om ind- 
fødsrets meddelelse, som jeg fremsatte for 
det høje ting den 14. februar i år, og som 
blev vedtaget ved 3. behandling den 29. fe- 
bruar 1980. De 3 årlige naturalisationslove i 
dette folketingsår vil herefter komme til at 
omfatte i alt 1.458 personer, medens indføds- 
retslovene i forrige folketingsår omfattede 
1.785 personer. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til det høje folketings velvillige 
og hurtige behandling. 
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Finansministeren (Svend Jakobsen): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje 

ting at fremsætte: 
Forslag til lov om udstedelse af stats- 

præmieobligationer. 
(Lovforslag nr. L 221). 
Med nærværende lovforslag søger regerin- 

gen folketingets tilslutning til udstedelse af et 
nyt præmieobligationslån på 600 mill. kr. 
Lånet skal ses som et led i statens indenland- 
ske låntagning, hvis hovedformål er at neu- 
tralisere de likviditetsmæssige virkninger af 
de statslige budgetunderskud. 

Præmieobligationslånet foreslås inddelt i 
tre afdelinger å 200 mill. kr. Salget af første 
afdeling vil -  såfremt lovforslaget vedtages -  
kunne starte i løbet af efteråret 1980. Salget 
af de følgende afdelinger vil herefter ske suc- 
cessivt, når den foregående afdeling er ud- 
solgt. Det forventes, at hele lånet vil kunne 
afsættes over en periode på 1-2 år. Det er 
herefter regeringens hensigt at tage stilling 
til, hvorvidt præmieobligationslån evt. skal 
tildeles en mere fremtrædende plads i den 
indenlandske låntagning, således som det har 
været tilfældet i tidligere perioder med stor 
indenlandsk låntagning. Baggrunden herfor 
skulle være, at præmieobligationerne med 
små stykstørrelser især er velegnede til place- 
ring af mindre opsparede beløb. I denne for- 
bindelse kan det nævnes, at stykstørrelsen på 
dette lån er foreslået til 200 kr. Den årlige 
præmiesum for hver afdeling foreslås fastsat 
til 20 mill kr., svarende til 10 pet. af lånets 
nominelle værdi. Den årlige forrentning er 
hermed øget med 2 procentpoints i forhold 
til det senest udstedte præmieobligationslån i 
1977, hvilket er begrundet i den siden da 
indtrufne stigning i det generelle renteniveau. 

Den årlige præmiesum vil blive udloddet 
ved en enkelt årlig udtrækning, hvilket også 
betegner en ændring i forhold til tidligere 
præmieobligationslåns halvårlige udtræknin- 
ger. 

Med disse bemærkninger, og idet jeg i øv- 
rigt henviser til bemærkningerne til lovforsla- 
get, tillader jeg mig at anbefale forslaget til 
velvillig behandling i det høje ting. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Første behandling af: 

Forslag til lov om helårsbeboelsesret: 
[Af Glistrup (FP) m. fl.]. 

(Lovforslag nr. L 151. Fremsat 28/2 80). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Miljøministeren (Erik Holst): 
Det fremsatte meget summariske forslag til 

lov om helårsbeboelsesret er i virkeligheden 
et forslag om ophævelse af § 7 a i loven om 
sommerhuse og campering m.v. Denne para- 
graf lyder således: 

»I sommerhusområder må der ikke opfø- 
res bebyggelse til helårsbeboelse, og beståen- 
de bebyggelse må ikke tages i brug til helårs- 
beboelse, medmindre miljøministeren medde- 
ler tilladelse hertil.« 

En tilsvarende bestemmelse fandtes tidli- 
gere i landsbyggeloven af 1960. 

Formålet med disse bestemmelser har væ- 
ret at sikre, at sommerhusområder ikke grad- 
vis overgår til helårsbeboelse. Skal et som- 
merhusområde overgå til helårsbeboelse, må 
det ske som led i en samlet kommunal plan- 
lægning, der overfører arealet til byzone, og 
hvor man samtidig kan sikre beboerne den 
nødvendige forsyning med offentlig service 
m.v. 

Siden landsbyggelovens ikrafttræden har 
man været meget tilbageholdende med at 
give enkeltstående tilladelser til helårsbeboel- 
se i sommerhusområder. Der er en række 
meget tungtvejende grunde til denne restrik- 
tive praksis. For det første er der et hensyn 
at tage til det altovervejende flertal, der øn- 
sker at benytte deres sommerhus som som- 
merhus. En indflytning af helårsbeboelse i 
sommerhusområdet vil uundgåeligt føre til 
krav om en urbanisering af området i form 
af f. eks opsætning af gadebelysning, asfalte- 
ring af veje, anlæg af fortov o. lign., og her- 
med vil området efterhånden miste sit natur- 
præg og komme til at ligne et almindeligt 
parcelhusområde. Det vil være imod de 
egentlige sommerhusbeboeres interesse ikke 
alene miljømæssigt, men også økonomisk. 
Hertil kommer, at indflytning af helårsbeboe- 
rer i sommerhusområdet formentlig vil bety- 
de, at de kommunale vurderingsmænd gene- 
relt foretager en forhøjelse af ejendomsvur- 
deringen i området. De øgede ejendomsskat- 
ter vil skabe misfornøjelse blandt de egentli- 


